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گروه اقتصادی - وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات بــا بیان اینکه در 
زمینه هوشمندســازی پست اقدامات 
خوبی انجام شــده و  ایــن روند را با 
قــدرت و قوت دنبــال خواهیم کرد، 
گفت: ورود شرکت های دانش بنیان به 
این حوزه خبر خوبی اســت و باید تا 
آنجا که از نظر قانون اساسی امکان برون 
ســپاری خدمات را داریم، از حداکثر 
ظرفیــت شــرکت های دانش بنیان و 

بخش خصوصی استفاده کنیم.  
توســعه پست هوشمند از جمله 
مواردی اســت که وزیــر ارتباطات و 
فناوری اطلاعــات دولت چهاردهم 
چندی پیش به عنوان یکی از برنامه های 

اولویت دار خود اعلام کرد. سیدستار 
هاشمی معتقد است در دنیای امروز که 
فناوری و دیجیتال سازی به سرعت در 
حال پیشرفت هستند، نقش خدمات 
پستی به عنوان یکی از زیرساخت های 
حیاتی برای توســعه کسب  و کارهای 
اینترنتــی بیش از پیــش اهمیت یافته 
اســت. از این رو تبدیل شرکت ملی 
پســت ایران به یک نهاد پیشــران در 
زمینه توسعه کسب  و کارهای اینترنتی 
و اتصال و یکپارچه ســازی شــرکت 

پست به عنوان اپراتور تحویل فیزیکی 
کالا به زنجیره ارزش اقتصاد دیجیتال 
از طریق دیجیتالی کردن بســیاری از 
فرآیندها، افزایــش کارایی و کیفیت 
خدمات پستی، یکی از اهداف اصلی 
خواهد بود. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات درباره هوشمندسازی پست 
و وضعیــت آن اظهار کــرد: اقدامات 
خوبی در بحث هوشمندسازی انجام 
شده و ما این روند را با قدرت و قوت 

دنبال خواهیم کرد. 

وی افزود: موضوعی که توســط 
دوســتان مطرح می شود در باب ورود 
شــرکت های دانش بنیان به این حوزه 
است و عملا در قالب خرید سرویس 
به مجموعه شرکت ملی پست خدمت 
می دهند که این خبر بسیار خوبی است 

و باید این فضا را تسهیل کنیم.
هاشــمی تأکید کرد: تا آن جایی 
که از نظر قانون اساســی امکان برون 
ســپاری خدمت داریــم، از حداکثر 
ظرفیــت شــرکت های دانش بنیان و 

بخش خصوصی  استفاده کنیم تا بتوانیم 
کیفیــت را ارتقاء و هزینه ها را کاهش 
دهیم و طبیعتا به این ترتیب بتوانیم به 
بخش های معیشتی عزیزان در شرکت 

ملی پست کمک کنیم.
وزیــر ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات همچنین درباره مهم ترین و 
چالش های کارکنان پستی تشریح کرد: 
نکته ای که همه همکاران شرکت ملی 
پست به آن اشاره کردند، بیشتر مباحث 
درآمدی و معیشــتی است که با نگاه و 

تدبیری که دوســتان انجــام داده اند، 
افزایش حقوق داریم اما امیدواریم که 
این موضوع را متناسب سازی کنیم و با 
شرایط تورم کمکی به همکاران صادق 

و زحمتکش پستی کنیم.  

وزیر ارتباطات تاکید کرد:

هوشمندسازی و برون سپاری خدمات پست ایران

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - بررسی ها نشان 
می دهد فضای بازار سرمایه در هفته های 
اخیر برای ســهامداران سرد و کم بازده 
بوده اســت، این در شرایطی است که 
از فردای پیروزی مســعود پزشــکیان 
در انتخابات ریاست جمهوری انتظار 
سهامداران خرد، رونق بازار بود، اما در 
عمل شــاخص کل بورس از ۱۶ تیرماه 
تا پایان مردادماه، نه تنها رشد نکرد، که با 
ریزش بیش از ۱۵۱ هزار واحدی مواجه 
شد و بازدهی منفی حدود ۷ درصدی را 

به ثبت رســاند. روندی که با نارضایتی 
سهامداران و فعالان بازار سرمایه روبرو 
شــد و بســیاری از آن ها در نمایشگاه 
صنعت مالی به عبده تبریزی مشــاور 
اقتصادی و بورسی رئیس جمهور انتقاد 
داشــتند و کار به جایی رسید که عبده 
تبریزی از کوره در رفت و صحبت های 

عجیبی بر زبان آورد.
ریزش شــاخص کل بورس طی 
هفته هــای اخیر و در فضای ریاســت 
جمهوری پزشــکیان، در حالی است 
کــه طی هفته هــای اخیر، مســئولان 
اقتصادی و بانکی تلاش داشــته اند تا با 

تصمیمات حمایتی نظیر تزریق به منابع 
بازار ســهام، روند بورس را به سمت 
بازدهی مثبت هدایــت کنند. به عنوان 
نمونه، در میانه مردادماه، عارف، معاون 
اول رئیس جمهور دستور تزریق منابع 
صندوق توســعه ملی و شبکه بانکی 
به بازار ســهام را صــادر کرد و فرزین 
رئیس کل بانک مرکــزی نیز از ۳ اقدام 
مهــم بانک مرکزی بــرای حمایت از 

بورس خبر داد.
مزایدات

اما به نظر می رسد خروجی همه 
این تــلاش تا به امروز چنــدان مؤثر 

نبوده اســت و شاخص کل بورس طی 
روز های گذشته به زیر کانال ۲ میلیون 
واحد هم سقوط کرد، هرچند طی هفته 
گذشته به لطف رشد ۳۹ هزار واحدی 
نماگر، دوباره شــاخص به محدوده ۲ 
میلیون و ۳۷ هزار واحدی بازگشــت، 
جایگاهی شکننده که در صورت تداوم 
روند گذشته بازار و عدم اقبال به بورس، 
شاید دوباره شاهد ریزش شاخص کل 

بورس به کانال پایین تر باشیم. همه این 
فرازوفرود ها در شرایطی است که حالا 
ســکان دار وزارت اقتصاد، عبدالناصر 
همتی شده است. وزیر جدید اقتصاد که 
طی ســه سال اخیر نسبت به حال وروز 
بازار سهام انتقاد و گلایه داشت. به عنوان 
نمونه، مردادماه ســال گذشته همتی در 
فضای مجازی با کنایه به دولت سیزدهم 

با هشتک حافظه تاریخی نوشت:

معترضــان و مدعیــان دیروز و 
متولیــان امــروز! چرا ایــن روز ها در 
خصوص وضعیت نگران کننده  بورس 
سکوت کرده اید؟ مگر قرار نبود بورس 
اولویت اول شما باشد و حتی، سه روزه 

مشکل آن را رفع کنید؟!
آیا وضعیت بــورس چیزی جز 
نتیجه سیاست ها، تصمیمات و نگرش 

دولت در مورد بورس می باشد؟!

همتی ۲۸ مرداد در جلســه علنی 
مجلس در خصوص برنامه های بورسی 
خود اظهار داشت: یکی از اهداف مهم، 
پیش بینی پذیر کــردن اقتصاد با هدف 
افزایش اعتماد عمومی سرمایه گذاران و 
سهامداران بورس است تا بورس تبدیل 

به سمبل اعتماد سهامداران شود.
حــالا با حضور منتقــد دیروز بر 
مسند وزارت اقتصاد و ریاست شورای 
عالی بــورس، انتظار ســهامداران از 
عبدالناصر همتی دوچندان است تا ببیند 
اولین تصمیم بورسی وزیر جدید اقتصاد 
چیســت؟ آیا همتی به دوران ریاست 
عشقی در سازمان بورس خاتمه می دهد 
یا ترجیح می دهد همچنان عشــقی در 
برابر سهامداران باشد؟! این ها سؤالاتی 
است طی روز های آتی، بیش ازپیش در 

فضای بازار سرمایه مطرح خواهد شد.  
فعالان بازار ســهام در این سال ها 
همــواره خواســتار پرهیــز دولت از 
قیمت گذاری دستوری و دخالت های 
غیر ضروری در اقتصاد و اصلاح سیاست 
ارزی بانک مرکزی بوده اند، اما در عمل 
بازهم قیمت گذاری دستوری در صنایع 
مختلف بورسی و تداوم ارز ترجیحی 
در تجارت، انتقادات آن ها را دوچندان 
کرده است. حال به نظر می رسد با توجه 
بــه صحبت های رئیس جمهور و وزیر 
اقتصاد دولت چهاردهم، حداقل روی 
کاغذ قرار است قیمت گذاری دستوری 
و ارز رانتی از فضای اقتصادی کشورمان 
حذف شود، اما اینکه چه زمانی عملیاتی 
خواهد شد، سؤال مهمی است که باید 

برای پاسخ به آن صبر کرد.  

فرار شکننده شاخص بورس از محدوده خطر ؛

نگاه سهامداران به اولین تصمیم همتی 
در باب همایون؛ عشقی رفتنی است؟
بورس از زمان پیروزی پزشکیان در میانه تیرماه، روند منفی در پیش گرفته است و در حال حاضر با مشکلات بسیاری 

دست وپنجه نرم می کند و حتی شاخص از مرز حساس ۲ میلیون واحد هم تنزل کرد. روندی که باعث شده سهامداران نگران آینده 
این بازار باشند.

هشدار وزارت راه به مالکان؛ فقط یک هفته فرصت دارید!

سمت و سوی روابط تجاری تهران-پکن

گروه اقتصادی - جمع خانه های خالی این افراد به بیش از ۵۰۰ هزار واحد 
می رسد. به مالکان هشدار داده و پیامک ارسال و اعلام کردیم اگر ملک خود را در 
بازار عرضه یا در سامانه ملی املاک و اسکان ثبت نکنید، به سازمان مالیاتی معرفی 
خواهید شد. یک هفته به این افراد فرصت داده شد. مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 
با هشدار به ۹۰ هزار نفر مالک ۵۰۰ هزار واحد مسکونی خالی، گفت: یک هفته 
به این افراد برای عرضه ملک در بازار فرصت داده شده است. ابوالفضل نوروزی 
با اشاره به این که ۹۰ هزار مالک بیش از ۵ خانه خالی دارند، اظهار کرد: مجموع 
خانه های خالی این افراد به بیش از ۵۰۰ هزار واحد  می رســد که به آنها اعلام 
کرده ایم باید ملک خود را عرضه یا ثبت کنند.  وی با اشاره به ماده ۵۴ و ۱۶۹ قانون 
مالیات های مستقیم، ادامه داد: بر اساس این مواد قانونی، وزارت راه و شهرسازی 
مکلف شده خانه های خالی را شناسایی و به سازمان مالیاتی معرفی کند. از سال 
۱۳۵۲ در قوانین مختلف، موضوع مالیات بر خانه های خالی وجود داشته است 
اما در دولت های قبلی اجرایی نشــد.  در دولت سیزدهم اجرای قانون مذکور با 
اولویت دانه درشت ها و کسانی که خانه های خالی زیادی دارند شناسایی شوند. 
نگاه دولت و وزارت راه و شهرســازی در این موضوع غیر درآمدی اســت و در 
واقع به دنبال این نیستیم که پولی گرفته شود بلکه به دنبال آن هستیم این خانه ها 
عرضه شود.  مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن با بیان این که در بررسی های صورت 
گرفته ۵۰۰ هزار خانه خالی اولیه شناسایی شد، اظهار کرد: به صاحبان این واحدها 
هشدارهای لازم داده شد و اولویت برای کسانی بود که بیش از ۱۰۰ واحد داشتند. 
پس از آن اولویت برای صاحبان بیش از ۵۰، ۲۰، ۱۰ و ۳ خانه قرار گرفت. نتیجه 
این پیگیری ها و هشدارها عرضه ۱۸۲ هزار خانه به بازار بود و آنهایی هم که به 
هشدارها توجه نکردند بیش از ۱۲۰ هزار ملک خالی بود که به سازمان امور مالیاتی 
معرفی کردیم و این ســازمان هم در مراحل اخذ و دادرسی مالیاتی است. از این 
تعداد حدود ۶۰ هزار خانه در تهران طی سال مالیاتی ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به سازمان 
امور مالیاتی معرفی شدند.  نوروزی به وجود بیش از ۹۰ هزار مالک با بیش از ۵ 
خانه خالی اشاره و بیان کرد: جمع خانه های خالی این افراد به بیش از ۵۰۰ هزار 
واحد می رسد. به این افراد هشدار داده و پیامک ارسال و اعلام کردیم اگر ملک 
خود را در بازار عرضه یا در ســامانه ملی املاک و اسکان ثبت نکنید، به سازمان 
مالیاتی معرفی خواهید شــد. یک هفته به این افراد فرصت داده شــد.  وی با بیان 
"ممکن است بعضی از این املاک خالی نباشند و مستاجر در آنها حضور داشته 
باشد" گفت: به دلیل اینکه این خانه ها در سامانه ملی املاک و اسکان خود اظهاری 
نشده است، مطابق با قانون مشمول جرایم مالیات بر خانه های خالی خواهند شد.

ریزش شــاخص کل بــورس طی هفته هــای اخیر 
و در فضــای ریاســت جمهــوری پزشــکیان، در 
حالی اســت که طــی هفته هــای اخیر، مســئولان 
اقتصــادی و بانکی تلاش داشــته اند تا با تصمیمات 
حمایتی نظیــر تزریق به منابع بازار ســهام، روند 
بــورس را به ســمت بازدهی مثبت هدایــت کنند. 

 
گروه اقتصادی  -  یک اســتاد حقوق 
دانشــگاه تهران گفت: مشهور است کسانی 
که موضوع قانون گذاری هســتند باید نظر 
بدهند که نیازها چه بوده است. من در جریان 
تصویــب لایحۀ تجارت نبودم ولی به نظرم 
بخــش خصوصی را نادیده انگاشــتند و به 
جاهایی رسیدند که نیازهای جامعۀ تجاری ما 
را برعکس تشخیص دادند. بخش خصوصی 
کــه بماند، حداقل با طبقــۀ اول حقوقدانان 

مشورتی صورت نگرفته است.
تاریخ تصویب قانــون تجارت ایران 
به حدود ۱۰۰ ســال پیــش برمی گردد. طی 
این ســال ها تغییر و تحولات گسترده ای در 
عرصــۀ تجارت چه در ایران و چه در جهان 
رخ داد. تغییراتــی که قانون گذاران را به فکر 
واداشــت تا برای رفــع نیازهای این عرصه 
دســت به اصلاح قانون تجارت بزنند. از ۲۰ 
ســال پیش تغییر قانون تجارت شروع شد و 
در نهایت فروردین ماه ۱۴۰۳ توسط مجلس 
شورای اســلامی به تصویب رسید. لایحۀ 
تجارت بر خلاف انتظارات، شلختگی هایی 
دارد. کارشناسانی که تا دیروز خواهان تغییر 

قانون تجارت بودند، حالا از شورای نگهبان 
و مجمع تشخیص مصلحت نظام می خواهند 
که از عجله در تصویب این لایحه خودداری 
کنند. از جمله مواردی که کارشناسان گوشزد 
می کنند توجه نکردن به حقوق ایران و صرف 
کپی بــرداری از قانون کشــورهای غربی و 
نادیده گرفتن نیازهای جامعۀ تجاری است 
که عباس کریمی، استاد حقوق دانشگاه تهران 

توضیحاتی را ارائه می دهد.
لایحۀ تجارت صرفاً کپی برداری 
شده و به موضع حقوقی ایران توجه 

نشده است
این استاد حقوق دانشگاه تهران دربارۀ 
پاســخگو نبودن قانون تجارت به نیازهای 
امروزی می گوید: »در رابطه با لایحۀ تجارت 
معتقدم که نیازهای جدی و اساســی وجود 
داشته و بر اساس همان ها اصلاحات صورت 
گرفته است، منتها در فرآیند تصویب قانون 

تجــارت دقت های لازمه وجــود ندارد. در 
نتیجه نسخه کنونی قانون تجارت پاسخگوی 
آن نیازها نیســت. نیازهایی وجود داشــت 
و قانون تجارت باید اصلاح می شــد، ولی 
آن چیزی که در مجلس تصویب شــد و در 
حال حاضر فرایند نهایی اش را طی می کند، 
مطلقا پاسخگوی نیازهای جامعۀ امروزی ما 

نیست.«
استاد حقوق دانشــگاه تهران، تبدیل 
قانون مادر به چنــد قانون متعدد را توضیح 
می دهــد: »در تصویب قانون تجارت اصول 
قانون گذاری رعایت نشده است. در ابتدای 
امر ما دنبال اصل تجمیع قوانین بودیم تا قانون 
جامع بنویسیم. ۴ یا ۶ قانون در حال تصویب 
بــود که ما اعتراض کردیــم و الان دنبال این 
هستیم که قانون جامع بنویسیم؛ نه اینکه قانون 
تجارت جامع بوده اســت را بیاییم به قوانین 

متعدد تفکیک کنیم.«

ترتیب ســادۀ قانون نویسی هم 
رعایت نشده است!

استاد حقوق دانشــگاه تهران، رعایت 
نشــدن ترتیب قانون نویســی را ایراد دیگر 
لایحۀ تجارت می داند: »متاسفانه حتی ترتیب 
قانون نویسی هم که امری ساده است رعایت 
نشــد. توقع این اســت که قانون تجارت با 
تعریف تاجر و اعمال تجاری شــروع شود. 
درحالــی که قانون تجارت بــا قراردادهای 
تجاری شروع می شود و اعمال تجاری جای 
دیگــری قرار دارد. در قراردادهای تجاری از 
حقوق انگلستان کپی برداری شده است، در 
اعمال تجاری و قانون تجارت نیز از حقوق 
فرانسه برگرفته شده است، بدون این که توجه 

شود موضع حقوقی ما چیست.«
کریمــی ادامه می دهد: »قرار بود تنظیم 
و شــماره گذاری مواد بر اساس قانون جامع 
قاب بنــدی و تصویب شــود. فصل، بخش 

و مبحثش روشن شــود. موادش بر اساس 
قانون جامع نوشته شــود. مثال های شکلی 
زیادی قابل طرح اســت. این فرصتی بود که 
قانون گذار نشان بدهد که من به سیاست های 
کلی قانون گذاری پایبند هستم. مطلقا پایبندی 
در این قانون دیده نمی شود. خیلی از مطالبی 
که لازم اســت در قانون نیست. به خیلی از 

تحولات روز دنیا توجه نشده است.«
نادیده انگاشتن بخش خصوصی 

که موضوع لایحۀ تجارت هستند
اســتاد حقوق دانشــگاه تهــران در 
خصوص اســتفاده نکردن از نظرات فعالین 
بخش خصوصی می گوید: »روشن است که 
باید به بخش خصوصی مراجعه کرد. مشهور 
است کسانی که موضوع قانون گذاری هستند 
باید نظر بدهند که نیازها چه بوده است و چرا 
نیازها را بد تشــخیص دادند. من در جریان 
تصویبش نبودم و نیستم، نمی دانم چی اتفاقی 

افتاده اســت ولی به نظرم بخش خصوصی 
را نادیده انگاشــتند. به جاهایی رســیدند 
کــه نیازهای جامعۀ تجــاری ما را برعکس 
تشخیص دادند.« کریمی ادامه می دهد: »من 
در جریان نیســتم ولی فرایند را که می بینم با 
بخش خصوصی رایزنی کافی نشــده است. 
بخش خصوصی که بماند، حداقل با طبقۀ اول 
حقوقدانان مشورتی صورت نگرفته است. 
ممکن اســت در طبقات دوم، سوم مشورت 
شده باشد ولی تا آن جایی که من اطلاع دارم با 
طبقات اول در تدوین قانون تجارت مشورتی 

صورت نگرفته است.«
استفاده نکردن از تحولات بخش 

ورشکستگی
اســتاد حقوق دانشــگاه تهران، توجه 
نکردن به تحولات بخش ورشکســتگی را 
مطرح می کند: »برای بحث ورشکســتگی 
تحولات بسیار زیادی داشتیم، می توانستند از 

آن استفاده کنند که نکردند. برعکس برخورد 
اتفاقی  داشتند با بعضی از قوانین در خارج از 
کشور که فوری ترجمه کردند. بعضی هایش 
اصلًا لازم نبود. حقوق ما ســازوکارهایش 
متفاوت است، مثال های زیادی در ذهن من 
اســت منتها خیلی تخصصی می شود، مثلًا 
راجع به بعضی از قراردادهای تجاری، قرارداد 
حمل و نقل، قــرارداد دلالی یا قراردادهای 
دیگر بخواهم اشاره کنم، در حقوق ما مفهوم 
جواز و لزوم وجود داشــته است. این عقدها 
از یک طرف جایز و از طرفی لازم اســت که 

مفهوم بومی ما بوده است.«
استاد حقوق دانشــگاه تهران در پایان 
می گوید: »قانون گذار از مفهوم های حقوق 
غرب استفاده کرده است که نظام حقوقی ما 
را برهم می ریزد چراکه با داده های حقوقی ما 
مغایر اســت. من همۀ امیدم این است که در 
آخرین لحظات اجماعی بین شورای نگهبان 
و قوۀ مقننه صورت گیرد. به دلایلی از شورای 
نگهبان به مجلس عودت داده شود و فرصتی 
فراهم گردد تا ان شــالله کاری انجام شود که 

شایستۀ نظام حقوقی ماست.«

استاد حقوق دانشگاه تهران مطرح کرد:
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دبیر انجمن شرکت های کشتیرانی:

گروه اقتصــادی - دبیر انجمن 
شرکت های کشتیرانی درباره معافیت 
بندر چابهار از تحریم ها اظهار داشــت: 
در مقطعــی بندر چابهــار صرفا برای 
علمیــات حمل کالا به افغانســتان آن 
هم برای اقدامات بشردوســتانه معاف 
از تحریم بود و اساســا اینکه ســرمایه 
گذاری هندی ها در چابهار با تاخیر ۲۲ 
ساله مواجه شد به دلیل تحریم ها بود و 
هیچ گونه مستندی درباره معافیت بندر 

چابهار از تحریم ها در دست نداریم.
اواخر اردیبهشــت مــاه قرارداد 
سرمایه گذاری بلندمدت شرکت هندی 
IPGL بــرای تجهیز و بهره برداری از 
پایانه های کانتینــری و کالای عمومی 

بندر شــهید بهشتی چابهار با تاخیر سه 
ساله منعقد شــد، یکی از موضوعات 
مطرح شــده در این قرارداد از ســوی 
ایران راه اندازی یک شرکت کشتیرانی 
مشترک بین دو کشــور بوده است که 
در ایــن باره مدیرعامل ســازمان بنادر 
گفت بود این پیشــنهاد وزیر سابق راه 
و شهرســازی ایران باید مورد ارزیابی 
هندی ها قرار بگیرد و دو کشور درباره 

جزییات آن به توافق برسند.
مســعود پل مــه، دبیــر انجمن 
شرکت های کشتیرانی درباره توافقات 
ایــران و هنــد در قــرارداد بلندمدت 
اپراتوری بندر چابهار درباره راه اندازی 
شرکت کشتیرانی مشترک اظهار داشت: 

حدود ۴۰ سال گذشته شرکت مشترک 
سرمایه گذاری بین ایران و هند در بخش 
کشــتیرانی فعال بود که یک شــرکت 
کشتیرانی مانند کشتیرانی ایران و مصر یا 
کشتیرانی ایران و روسیه فعالیت می کرد.
وی ادامه داد: اما باید گفت در حال 
حاضر راه اندازی یک شرکت کشتیرانی 
مشترک و سرمایه گذاری مشترک بین 
جمهوری اسلامی ایران و هند برای به 
وجود آوردن یک شرکت بین المللی با 
توجه به شرایط موجود تحریمی تقریبا 
شدنی نیســت. البته موضوع مذاکرات 
بین المللی دو دولت ایران و هند متفاوت 
اســت اما الان مطالبات مــان از هند را 
نمی توانیم به صورت دلار یا یورو اخذ 

کنیم، در این شــرایط چگونه می توانیم 
وارد ســرمایه گذاری مشترک و معامله 
دو طرفه شویم که قطعا کشور مقابل، در 
معرض تهدیدات تحریم و مشکلات 

خاص آن قرار می گیرد. 
پل مــه افزود: به ایــن دلایل گفته 
شده، ایجاد شرکت مشترک کشتیرانی 
ایران و هند ناممکن اســت و از طرف 
دیگر اساســا راه اندازی چنین شرکتی 
برای هند توجیه اقتصادی ندارد چراکه 
اولا این شرکت کشتیرانی خارج از ایران 
نمی تواند فعالیت نشانه دار داشته باشد و 
از سوی دیگر برای این حجم از تجارت 
بیــن دو طرف، مشــکل تامین ناوگان 
نداریم که بین دو کشور بنگاه اقتصادی 

مشترک ایجاد شود. 
دبیر انجمن شرکت های کشتیرانی 
همچنین درباره عقــد قرارداد نهایی و 
بلند مدت با اپراتورهندی بندر چابهار 
و ابهاماتــی درباره معافیت بندر چابهار 
از تحریم ها اظهار داشــت: در مقطعی 
بندر چابهار صرفا برای علمیات حمل 

کالا به افغانســتان آن هم برای اقدامات 
بشردوســتانه معــاف از تحریم بود و 
اساسا اینکه سرمایه گذاری هندی ها در 
چابهار با تاخیر ۲۲ ســاله مواجه شد به 
دلیل تحریم ها بود و هیچ گونه مستندی 
درباره معافیت بندر چابهار از تحریم ها 

در دست نداریم.

هیچ مستندی از معافیت تحریمی بندر چابهار وجود ندارد

گروه اقتصــادی - رئیس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و چین گفت: 
ایران اگر تحریم هم نبود، چین همچنان 
نخستین شریک تجاری ایران به شمار 
می آمــد و این امر ریشــه در مســائل 
اقتصادی و به ویــژه این موضوع دارد 
کــه ایران یکی از بزرگ ترین دارندگان 
ذخایر نفت و گاز و مواد معدنی جهان 

بوده است.
مجیدرضا حریــری، رئیس اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و چین عواملی 
که سبب شده چین تبدیل به اصلی ترین 
شریک تجاری ایران شود را تشریح کرد 
و گفت: کلیات سیاســت رابطه ایران و 
چیــن در حوزه های گوناگون از جمله 
حوزه های اقتصادی و تجاری مبتنی بر 

سیاست های کلی نظام است و سیاست 
دولت ها تعیین کننده این امر نیســت. 
با این حال دولت ها بنا بر ســلیقه خود 
می توانند در مســیر سیاست های کلی 
نظام ارتباطاتشان با کشورها را مدیریت 
کنند اما آنچه مســلم است اینکه تغییر 
دولت ها در کشور ما تغییر سیاست ها در 
ارتباط با چین را در پی ندارد و سیاست 
کلی نظام جمهوری اسلامی ایران موافق 

با تقویت ارتباط با چین است.
وی افزود: اما فارغ از مسائل سیاسی 
آنچه سبب تحکیم رابطه اقتصادی ایران 
و چین شده این است که اقتصادی مانند 
ایــران و اقتصــادی مانند چین مکمل 
یکدیگــر هســتند؛ اقتصادهایی مانند 
ایران، عربستان، قطر و امارات در منطقه 

خلیج فارس بیشــتر مواد معدنی خام و 
انرژی به دنیا عرضه می کنند و چین نیز 
بزرگ ترین خریدار این مواد در جهان 
اســت و از آنجا که تجارت یک جاده 
دو طرفه است، ایران نیز به طور متقابل 
نیازهــای خود را از چین تامین می کند 
و به این ترتیب چین تبدیل به شــریک 
اصلی تجاری بســیاری از کشورها از 
جمله ایران شده است؛ امروز اقتصادی 
به بزرگی چین شریک تجاری بیش تر 
از ۱۲۰ کشور دنیاست و ایران هم یکی 
از این کشورها به شمار می آید. ارزش 
مبادلات ایران و چین سالانه ۴۰ میلیارد 
دلار اســت و این رقــم درارتباط چین 
و امریکا بیش تــر از ۶۵۰ میلیارد دلار 
اســت. حریری خاطرنشان کرد: حتی 

کشورهایی مانند عربستان و امارات که 
از نظر سیاســی در اردوگاه غرب قرار 
دارند نســبت به ایــران ارتباط تجاری 
قوی تری با چین دارند البته زمانی ایران 
در منطقه خلیج فارس شریک نخست 
تجاری چین بود اما اکنون علاوه بر دو 
کشور یادشده کشورهای قطر، عمان، 
عراق و کویت گوی سبقت را از ایران به 
دلیل تحریم ها و مضایقی که در تجارت 

با ایران وجود دارد بوده اند. 
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و چین در پاســخ به اینکه تمایل ایران 
به بلوک شــرق چقدر در تبدیل شدن 
چیــن به بزرگ ترین شــریک تجاری 
ایــران موثر بوده، توضیح داد: ایران اگر 
تحریم هم نبود چین همچنان نخستین 

شــریک تجاری ایران به شمار می آمد 
و این امر ریشــه در مسائل اقتصادی و 
به ویژه این موضوع دارد که ایران یکی 
از بزرگ تریــن دارندگان ذخایر نفت و 
گاز و مواد معدنی جهان بوده اســت. 
بنابراین هر چند تمایل ایران به مشرق 
زمین هم بر تقویت رابطه تجاری ایران 
و چیــن تاثیرگذار بوده اما عامل اصلی 
تلقی نمی شود.  ایران با روسیه همسایه 
اســت و روابط سیاسی ایران و روسیه 
نســبت به روابط ایران و چین عمیق تر 
است و دو کشور منافع امنیتی و نظامی 
مشترک دارند اما با وجود تاکید رهبران 
دو کشور بر توســعه روابط اقتصادی 
ارزش تجارت ایران و روســیه از ۲.۵ 
میلیارد دلار فراتر نرفته در حالی که این 

رقم درباره چین در ضعیف ترین حالت 
۳۰ میلیــارد دلار و در قوی ترین حالت 
۵۲ میلیارد دلار بوده است، این گزاره ها 
نشان می دهد هر قدر رهبران کشورها هم 
تمایل به توسعه روابط اقتصادی داشته 
باشند اما چون اقتصاد ایران و روسیه دو 
اقتصاد همگن هســتند امکان افزایش 
تبادلات وجود ندارد زیرا هر آنچه ایران 
خواهان فروش آن است روسیه هم در 
اختیار دارد و برعکس، بنابراین با وجود 
همجــواری دو کشــور و بزرگ بودن 
اقتصاد روسیه حجم تجارت نتوانسته به 
رقم چشمگیری برسد.   حریری درباره 
آنچه مانع حذف شرط دریافت روادید 
در ســفر ایرانی ها به چین شده توضیح 
داد: چینی هــا بــرای ورود به ایران نیاز 

به ویــزا ندارند و چین هم تا حدود دو 
سال پیش مناسبات حذف روادید را با 
هیچ کشوری نداشته و اکنون نیز برای 
حدود ۵۳ کشور روادید را حذف کرده 
و این محدودیت را به صورت پلکانی 
برداشته است، ایران نیز تقاضای حذف 
روادید را به چین ارائه کرده اما در حذف 
روادید موضوع جذب گردشگر در کنار 
دیگر مسائل اهمیت ویژه ای دارد و این 
در حالی اســت که چین برای ایرانی ها 
مقصد جذابی نیســت؛ چیــن از ایران 
دور اســت و پرواز به این کشور هشت 
ساعت زمان می برد، ضمن اینکه سفر به 
چین چندان ارزان نیســت و پروازهای 
اکونومی به این کشور ۴۰ میلیون تومان 
قیمت دارد، همچنین کلونی جمعیت 

ایرانی ها در چین قابل توجه نیســت و 
ایرانی های زیادی برای دیدار بستگان 

خود به چین سفر نمی کنند. 
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و چین درباره کیفیت و کمیت حضور 
ایرانی ها در نمایشگاه بین المللی واردات 
چین که در ماه نوامبر برگزار می شــود، 
اظهــار کرد: نمایشــگاه ســال جاری 
هفتمین دوره از نمایشگاه واردات چین 
است و سه دوره آن در همه گیری کرونا 
و به صورت آنلاین برگزار شــد و در 
همه شش دوره پیشین اتاق ایران و چین 
پاویون ایران را برقرار کرد و ایران با در 
اختیار داشتن مجموعه فضایی به ابعاد 
۲۰۰۰ مترمربع بزرگ ترین شرکت کننده 

این رویداد بود. 


